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a r m a n m e l i . i r طرح صیانت بلاتکلیف است 
مجلس سردرگم طرح صیانت

ارائه نظرات شورای عالی فضای مجازی 
گفت وگــودرباره طرح صیانت به مجلس

علی صوفی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 حلقه مفقوده دولت 

عدم وجود سازوکار مشخص است 
  دولت با برنامه ریزی درست و استفاده بجا از منابع و زمان 

شرایط را بهبود ببخشد

گــــزارش

طرح صیانت نتیجه نداده و هر روز بر حواشی 
مجلس اضافه می کند. نمایندگان هم سردرگم 
هستند مانند سیدعلی یزدیخواه، نایب رئیس 
کمیسیون مشترک طرح صیانت از کاربران در 
فضای مجازی که گفت: رئیس مجلس اسفندماه 
سال گذشته مکاتباتی با شورای عالی فضای 
مجازی داشت و خواستار اعلام سیاست های 
مدنظر این شورا و همچنین موضوعاتی که نیاز 
به قانونگذاری دارد به صورت شفاف شد. از سوی 
دیگر نماینده مردم تهران در مجلس از ارائه نظرات 
شورای عالی فضای مجازی درباره طرح صیانت 
به مجلس خبر داد و از طرف دیگر مسدود شدن 
فضای مجازی با وجود کسب و کار ۹ میلیون نفر 
را نیز غیرمعقول دانست. زهره الهیان در رابطه با 
ادامه بررسی های طرح صیانت و توجه مجلس به 
نگرانی های جامعه گفت: پیشنهاد اول من این 
است که به جای طرح صیانت، از عنوان طرح 
نظام تنظیم مقررات کاربران مجازی استفاده 
شود چرا که در شرایط فعلی این نام برای طرح 
مطرح است. الهیان تصریح کرد: در جلسات اخیر 
در مجلس مباحث مربوط به طرح مذکور مطرح 
شد و نمایندگان نقطه نظرات خود را ارائه دادند 
اما آنچه مسلم است این است که با توجه به این 
طرح قرار نیست روند فعلی دسترسی به اینترنت 
یا پلتفرم ها، مسدود یا محدود شود. نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
به این سوال که آیا دسترسی به پیام رسان ها و 
نرم افزارهایی که این روزها میان مردم رایج است 
تغییری خواهد داشت؟ عنوان کرد: تغییری در 
روند دسترسی مردم به این پلتفرم ها نخواهیم 
داشت. متأسفانه شاهد هستیم که شایعات به دور 
از واقعیت در این باره به طور کذب در جامعه القا 
می شود. وی بیان کرد: نکته مهم این است که در 
جامعه حدود یک میلیون و هشتصد هزار شغل 
در فضای مجازی داریم که تقریباً ۹ میلیون نفر از 
محل این مشاغل، کسب و کار می کنند و درآمد 
دارند. بخشی از اقتصاد کشور در شرایط فعلی بر 
پایه فضای مجازی است بنابراین غیرمعقول است 
که این فضا مسدود شود. الهیان تاکید کرد: آنچه 
در این طرح مدنظر است این است که فضای 
مجازی قاعده مند شود. متأسفانه سوءاستفاده 
گران و کلاهبرداران زیادی این روزها به اطلاعات 
و دارایی های آحاد مردم دست اندازی می کنند 
و خانواده های بسیاری از اقدامات آنها متضرر 
شده اند، اما از آنجا که قانون دقیق و روشنی در 
این باره وجود ندارد پیگیری این پرونده ها نیز 
چندان مقدور و میسر نیست. نماینده مردم 
تهران در مجلس با بیان اینکه داده های کسب و 
کارها و مشاغل در فضای مجازی در معرض خطر 
هستند، گفت: باید مراکز داده ای برای قاعده مند 
کردن این فضا در نظر بگیریم تا از اطلاعات ملی 
که مربوط به اشخاص حقیقی و حقوقی است 

حفاظت شود. 
روایتی از خیرات فضای مجازی

نکته جالب اینجاست برخی که تا پیش از این 
تصور می شد مدافع طرح صیانت هستند، در گروه 
مخالفان این طرح جای گرفتند مانند نماینده 
سابق مجلس که گفت: فضای مجازی هر لحظه 
بیشتر در حال توسعه و گسترش است و از خیرات 
فراوانی پر شده که ما هنوز از دریای بزرگ آن 
بهره برداری های لازم را نداشته ایم و باید تلاش 
کنیم که در این زمینه اقدامات مفیدتری انجام 
و دیدگاه های رهبری را در توسعه آن مورد نظر 
قرار دهیم. حجت الاسلام والمسلمین حسین 
ابراهیمی با اشاره به اهمیت توسعه فضای مجازی 
در کشور، اظهار کرد: فضای مجازی باید طبق 
فرمایشات رهبری توسعه پیدا کند تا همه از آن 
بهره مند باشند و بتوانیم با استفاده از ظرفیت های 
این فضا پیام خودمان را به جهان منتقل کنیم. 
همچنین باید مسائل اخلاقی را در بهره مندی از 
این فرصت در نظر بگیریم و به مسائل اقتصادی 
نیز توجه کافی داشته باشیم و از این فضا برای 
اشتغالزایی های موجه و قانونی استفاده کنیم. 
یک نماینده دیگر مجلس هم گفت: با توجه 
به اینکه طرح شفافیت آرای نمایندگان برای 
تصویب، نیازمند دوسوم آرای نمایندگان است، 
این نگرانی وجود دارد که این طرح بار دیگر حائز 
حدنصاب برای رای آوری در مجلس نشود. جلال 
رشیدی کوچی درباره احتمال به حاشیه رفتن 
طرح شفافیت آرای نمایندگان پس از تصویب 
دو فوریت طرح شفافیت قوای ۳گانه در صحن 
مجلس گفت: بنده از پیشگامان شفافیت آرای 
نمایندگان بودم منتها منتقدان و مخالفان این 
طرح یک سری ایرادات درستی به آن می گرفتند 
مبنی بر اینکه در صورت تصویب آن آزادی عمل 
نمایندگان ذبح می شود. وی افزود: با توجه به 
اینکه در ماده ۴ طرح شفافیت قوای ۳گانه تاکید 
شده است که شفافیت باید شامل تمامی شوراهای 
فعال در کشور از جمله شوراهای شهر و روستا و 
مجلس شورای اسلامی شود این مسئله می تواند 
دغدغه نمایندگان مخالف شفافیت آرا را مرتفع 
کند. نماینده مرودشت در مجلس خاطرنشان 
کرد: البته ماده ۴ این طرح یک مغایرت قابل 
توجه با قانون اساسی دارد که عبارت است از 
اینکه آیین نامه محرمانگی و غیرعلنی بودن 
جلسات هر کدام از نهادها و شوراها پس از تصویب 
شورای امنیت ملی به اطلاع عموم خواهد رسید 
که این ایراد نیز می تواند در قالب پیشنهاداتی که 
نمایندگان در زمان بررسی طرح در صحن مطرح 
می کنند، اصلاح شود. رشیدی کوچی گفت: به 
نظر می رسد از آنجا که این نگرانی وجود داشت 
که در صورت بررسی مجدد طرح شفافیت آرای 
نمایندگان در صحن، حد نصاب دوسوم برای 
تصویب این طرح به دست نیاید، طرح شفافیت 
در قوای ۳گانه مطرح شد تا این بار با مرتفع شدن 
ایرادات مخالفان طرح شفافیت آرای نمایندگان، 
شفافیت در مجلس که مطالبه مردم از مجلس 

یازدهم بوده نیز به سرانجام مطلوب برسد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: باز هم سیاست و 
باز هم حاشیه ! این بار سفر خانواده محمد باقر قالیباف 
رئیس مجلس خبر ساز شد، سفری که گفته می شود 
برای خرید سیسمونی نوه رئیس مجلس بوده و همسر، 
دختر و داماد او را به ترکیه کشانده است. ماجرا هم از 
یک عکس آغاز شد که نشان از حضور دختر و داماد 
قالیباف در فرودگاه داشت. عکسی از همسر و فرزند و 
داماد رئیس مجلس درفرودگاه درتوییتر منتشر شد که 
نشان می داد آنها به ترکیه سفرکرده اند. براساس گفته 
برخی از مسافران حضور آنها زمانی جلب توجه می کند 
که به دلیل حجم بالای بار، با مسئول بار فرودگاه دچار 
مشکل می شوند؛ اما با رفتار عوامل هواپیمایی معلوم 
می شود که از خانواده مسئولان   هستند. همچنین 
به دلیل وجود کالسکه و کیف نوزاد و تخت تاشوی 
کودک، مسافران حدس می زنند که آنها برای خرید 
سیسمونی به ترکیه سفرکرده بودند. درنهایت چهره 
همسر و داماد رئیس مجلس و تماس تلفنی یکی از 
فعالان توییتر با فرودگاه امام و هواپیمایی معراج و اعلام 
اسامی زهرا مشیر، مریم قالیباف و امیررضا بحیرایی 
)داماد( ازسوی مسئولان امر، سفر خانواده محمد باقر 
قالیباف به ترکیه را تایید می کند که با هواپیمایی معراج 

  از فرودگاه استانبول عازم فرودگاه امام بودند. 
پسر تایید کرد

 زمان زیادی نگذشت که الیاس قالیباف این سفر 
را تایید کرد و نوشت: »خواهرم و همسرش کاری 
انجام دادند که حتماً غلط است. این سفر آن هم در 
این شرایط اقتصادی مردم یقیناً اشتباه است . آنها 
برای خرید سیسمونی نرفته بودند و ناراستی ها و 
بزرگ نمایی هایی در متن های منتشر شده وجود دارد 
اما به هر صورت انجام این سفر خطایی نابخشودنی 
است، چرا که باعث می شود همه تهمت هایی که در 
گذشته به پدرم و خود آنها زده شده است را صحیح 
جلوه دهد. آنچه این خطا را نابخشودنی تر می کند 
آن است که به امید و اعتماد مردم ضربه می زند و 
زبان ضد انقلاب و بدخواهان را دراز می کند. این رفتار 
حتماً مخالف نظر و مشی و مرام پدرم است. آنان که 
می خواهند خطای فرزند را به پای پدر بنویسند، بدانند 
که این کار از قبل مورد مخالفت ایشان قرار گرفته بود 

ولی متأسفانه نادیده گرفته شد. بنده به سهم خودم 
از همه مردم عذرخواهی می کنم و آنها هم حتماً باید 
عذرخواهی نمایند. ان شاءا... خدا در این شب های 
قدر همه قصورها و خطاهای ما را ببخشد.«  اما برخی 
ظاهرا تمایلی به تایید خبر نداشتند مانند فارس که 
نوشت: »یکی از نزدیکان قالیباف گفت: موضوع خرید 
سیسمونی به هیچ وجه صحت ندارد و ساخته ذهن 
مخالفان است. اگر کسی به دنبال تجملات هم باشد، 
بهترین برندهای خارجی در تهران وجود دارد.« این 
خبرگزاری تمام تلاش خود را معطوف به تکذیب خبر 
کرد چنان که به آنانی انتقاد کرد که گفته بودند هویت 
خانواده قالیباف زمانی فاش شد که آنها به خاطر اضافه 
بار در فرودگاه دچار مشکل شده بودند و این خبرگزاری 
نوشت: »از مسئولان فرودگاهی هم موضوع را پیگیری 
کرد که مدیر روابط عمومی هواپیمایی معراج گفت: 
»اینکه گفته شده مسافران اضافه بار داشته و برای همین 
با متصدی فرودگاه درگیری داشتند، درست نیست. 
نه اضافه باری وجود داشته و نه درگیری ای.« به نظر 
می رسد این سناریوسازی برای طبیعی جلوه دادن خبر 

صورت گرفته باشد.«
رطب خورده منع رطب نکند

این سفر ازآن جهت جنجالی شد که پیش از این 
محمدباقر قالیباف درجریان مناظرات انتخاباتی با 
حسن روحانی در اردیبهشت ۱۳۹۶ از واردات لباس 
بچه ازسوی فرزند یکی از وزرا انتقاد کرده بود و از 
همین رو آن بخش از سخنان رئیس مجلس درفضای 
مجازی بارها بازنشرشد. به گزارش »ایسنا« که متن 
سخنان مورد نظر را منتشر کرده است، قالیباف در 
اردیبهشت ۱۳۹۶ در مناظره با حسن روحانی گفته 
بود: »قاچاق کالا و ارز امروز بیش ترین مشکل را برای ما 
ایجاد کرده است؛ ما دست تجار را می  بوسیم، ولی شما 
ببینید وزیر آموزش و پرورش ما می  رود از ایتالیا لباس 
بچه می  آورد؛ مردم، شما فکر کرده  اید اقتصاد ما درست 
می  شود؟ هرگز! درد اینجاست که ما می  گوییم به نقل 
از آقای جهانگیری دختر وزیر بیکار و مظلوم است و 
می  رود این کار را انجام می  دهد؛ بقیه مردم بیچاره چکار 
کنند؟ تکلیف آنها چیست؟ آیا آنها می  توانند این کار 

را انجام بدهند؟«

واکنش ها به یک سفر 
به  نزدیک  چهره های  از  رضوی،  سیدمحمود 
محمدباقر قالیباف و مشاور فرهنگی رئیس مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به خبرهای منتشر شده از 
سفر خانواده ی قالیباف به ترکیه می گوید: این پروژه 
هم مانند چند پروژه قبلی یک  پروژه امنیتی بود. 
آقای رضوی می گوید: در همه این موارد آنهایی که 
باید بفهمند دیر می فهمند ولی یک خطای فردی 
با اشراف و عملیات لحظه ای محافل امنیتی تبدیل 
به پروژه علیه کل نظام می شود. آیا حق نداریم فکر 
کنیم موضوع بسیار فراتر از ماجراجویی آدم های بدنام 
بوده و پای یک نهاد در میان است؟ آن نهاد کجاست؟ 
این فعال فرهنگی نزدیک به قالیباف با بیان اینکه 
»عذرخواهی توسط خانواده  قالیباف در همان ساعات 
اول صورت گرفت«، گفت: اما یکبار برای همیشه این 
موضوع تعیین تکلیف شود، کدام محفل یا نهاد برای 
خانواده مردم بپا می گذارد، با دروغ، آبروی دیگران 
را به بازی می گیرد و حیثیت نظام و آرامش مردم را 
برهم میریزد؟ یک بار باید ایستاد و کوتاه نیامد! محمد 
سعید احدیان، مشاور رسانه ای رئیس مجلس در 
توییتی نوشت: عجب جشنی گرفتند مخالفان قالیباف. 
بزرگنمایی که در تخصص شما است؛ اما مهم نیست 
که موضوع کوچک باشد یا بزرگ، خطای فرزند را به 
پای پدر نمی نویسند. به گزارش خبر آنلاین، حسین 
صداقت، فعال رسانه  ای هم در پاسخ به این توییت 
نوشت: شما رفتار و گفتار فائزه هاشمی را به پای پدر 
ننوشتید؟ به گزارش خبرآنلاین، مهدی صیادشیرازی 
فرزند شهید صیادشیرازی با زدن هشتگ خطای 
نابخشودنی نوشت: »با انتشار حواشی مربوط به سفر 
تنی چند از اعضای خانواده قالیباف، رئیس مجلس به 
ترکیه و خرید سیسمونی از آن کشور و در واکنش به 
این موضوع ویدئویی انتخاباتی در شبکه های اجتماعی 
فراگیر شده است.« ازسوی دیگر عباس عبدی، فعال 
سیاسی اصلاح طلب نوشت: »این خبر آن قدر مهم 
است که وی باید استعفا دهد. حیف که اطمینان دارم 
نفر جایگزین او، نامناسب تر خواهد بود. پس پیشنهاد 
استعفا نمی دهم. فقط نمی دانم از این پس چگونه علیه 
۴درصدی ها حرف می زند؟ این خرید خاص طبقه یک 

در ده هزاری هاست.« مصطفی هاشمی طبا، رقیب 
انتخاباتی قالیباف در انتخابات ادوار گذشته نیز با اشاره 
به اینکه قالیباف در مناظرات انتخاباتی خرید از خارج 
کشور را امری نامناسب قلمداد می  کرد، تصریح کرد: 
اینکه چنین اقدامی از طرف چنین فردی اتفاق می  افتد، 
بدتر است. او درباره اینکه قالیباف در اظهارات خود در 
مجلس به حمایت از تولید داخل تاکید دارد، یادآور شد: 
این احتمال وجود دارد که قالیباف از خرید سیسمونی 
دخترش از کشور ترکیه خبر نداشته همان طور که 
قالیباف در جریان قضیه شهرداری تهران و خلاف های 
قائم مقامش هم، بی اطلاع بوده است. در حقیقت در 
شهرداری قائم مقام قالیباف خلاف کرد؛ اما او بی خبر 
بود، بنابراین اینجا هم خبر نداشته؛ چرا که در حال 
حاضر سر قالیباف شلوغ است و شبانه روز در مجلس 
حضور دارد، حالا آنها هم برای خودشان کارهایی 

انجام دادند. 
جدال پایداری با قالیباف 

یکی از مهم ترین تحلیل های حامیان قالیباف این 
است که رقبای او که عمدتا وابسته به جبهه پایداری 
هستند، سناریویی برای انتشار ویدئوی خانواده قالیباف 
در فرودگاه امام خمینی ترتیب داده اند. دراین میان، 
نیکزاد که جدی ترین گزینه پایداری ها برای ریاست 
مجلس، مورد اتهام حامیان قالیباف است. برخی از 
فعالان سیاسی معتقدند ماجرای سیسمونی گیت، نه 
فقط حاصل حمله جبهه پایداری و حامیان جلیلی به 
قالیباف برای حذف او از ریاست مجلس، بلکه قراردادن 
مردم در موضعی است که بین بد و بدتر یکی را انتخاب 
کنند. چشم پوشی از خطای خانواده قالیباف درسفر به 
ترکیه که عصبانیت اقشار انقلابی را به دنبال داشته در 
حال تقلیل به دعوای سیاسی بین رقبای انتخابات پیش 

 روی ریاست مجلس شورای اسلامی است. 
 خبر فیک استعفای قالیباف

در نهایت بعضی از کانال های فیک خبری اخباری 
مبنی بر استعفای محمدباقر قالیباف از ریاست مجلس 
را به نقل از خبرگزاری تسنیم منتشر می کنند که 
اصل و منبع خبر هر دو کذب و خبرسازی است. 
تسنیم نوشت: خبرسازان اکانت توئیتری به آدرس 
tasnimnew جعل کرده و با درج لوگوی خبرگزاری 
تسنیم این خبر کذب را ابتدا در این اکانت مندرج 
کرده اند و سپس آن را در کانال های خبری توزیع 
می کنند. درحالی که اکانت توئیتری رسمی تسنیم 
با آدرس Tasnimnews_Fa سال هاست به صورت 
رسمی فعالیت می کند و سایر اکانت های با نام تسنیم 

در توییتر جعلی است.
سفر حدادعادل هم حاشیه داشت

برخی با شنیدن خبر سفر خانواده قالیباف به 
ترکیه به یاد سفر حدادعادل به انگلیس افتادند. او 
البته توضیح داده بود که اسفند ۱۳87 برای شرکت 
در همایش رونمایی از ترجمه انگلیسی اسفار اربعه 
ملاصدرا به لندن رفته بودم. یک روز مانده به پایان سفر، 
با راهنمایی یکی از دوستان قدیمی ام به فروشگاه ارزان 
قیمت پری مارک رفتیم تا مختصر سوغاتی برای اهل 
منزل بخرم. آنجا آقایی از دور با تلفن همراه عکسی از 
من گرفت و بعد از قضایای سال 88 آن را در فضای 

مجازی گذاشت. 

آرمان ملی- از زمانی که دولت 
که  گردید  معلوم  و  شد  تشکیل 
چه کسانی سکان دار امور دولت در 
حوزه های مختلف هستند برخی از 
کارشناسان و صاحبنظران بر این نکته 
تاکید کردند که تیم اقتصادی دولت به ویژه وزرای اقتصادی 
آنچنان که باید ت تجربه اداره امور کشور را ندارند. ادامه 
روند امور در چند ماهه بعد نیز همین مساله را تصدیق کرد 
چنان که نمایندگان مجلسی که خود به وزرا رای داده بودند 
با جمع آوری امضاهایی بنای استیضاح برخی از وزرا را کلید 
زدند. نکته اینجاست که به اذعان کارشناسان با گذشت قریب 
به یک سال دولت هنوز هم برنامه منسجمی در حوزه اقتصادی 
ندارد و دیگر نه منتقدان بلکه صدای حامیان نیز در آمده است. 
به نظر می رسد برای تغییر شرایط دولت باید هر چه سریع تر 
فکر عاجلی برای بهبود این شرایط بکند. در این راستا برای 
بررسی شرایط فعلی جامعه و عملکرد دولت »آرمان ملی« با 
علی صوفی، دبیر کل حزب پیشرو اصلاحات و فعال سیاسی 

اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
 با گذشت حدود یک سال از روی کارآمدن دولت 
سیزدهم و برخی نارضایتی ها عملکرد دولت را به 

خصوص در حوزه اقتصادی چگونه تحلیل می کنید؟
آنچه که عملا کاربرد دارد و مردم و جامعه می توانند 
احساس کنند سازوکار موجود بر کارکردهاست که باید 
فراهم شود. سازوکار مثل پیچ و مهره ای است که اگر به هم 
بیایند یک کودک نیز می تواند آن را درست کند. اما اگر این 
پیچ و مهره به هم نخورند با اهرم های قوی هم نمی توان آن 
را بست و اگر هم بسته شود در نهایت پیچ و مهره هرز شده 
و از کار خواهد افتاد. آن چیزی که امروز در کشور ما حلقه 
مفقوده است اینکه این سازوکار سیستمی وجود ندارد. در 
حالی که برای هر کاری سیستم و سازوکاری باید باشد تا 
مدیران بتوانند با استفاده از سازوکارهای موجود و مربوط 
برای هر مشکلی سازوکار مناسب خود را پیدا یا طراحی و اجرا 
کنند و کار را پیش ببرند. امروز عدم وجود سازوکار مناسب در 
کشور حلقه مفقوده ای است که به نوعی به پاشنه آشیل دولت 
تبدیل شده است. از طرف دیگر   کم تجربگی برخی مدیران 
نیز مزید بر علت شده تا شرایط فعلی عارض شود. برخی از 
مدیران نه دانش برخی کارها را دارند و نه تجربه ای که در 
گذشته اموری را گذرانده باشند و امروز از آن تجارب استفاده 
کنند. شخص آقای رئیسی انسان بسیار با حسن نیتی است 
و آنهایی که وی را با احمدی نژاد مقایسه می کنند در اشتباه 
هستند. احمدی نژاد از هنجارها دوری می کرد. چنانکه اساسا 
هنجارهای بین المللی و مدیریت داخلی را قبول نداشت و 
همه چیز را به هم می ریخت. در حالی که آقای رئیسی اینگونه 
نیست و با حسن نیت است و دوست دارد که واقعا کار کند. 
از قضا موقعیت خوبی هم دارد چرا که الان شرایط کشور به 
گونه ای است که حتی اصلاح طلبان هم با شکست دولت آقای 
رئیسی طرفی نخواهند بست و فرصتی به دست نخواهند آورد 
که بعدا قدرت را در دست بگیرند. همه خواهان این هستند که 
آقای رئیسی موفق شود. اما  برخی که آقای رئیسی روی کار 
آورده نه می توانند که خود سازوکار تعیین کنند و نه می توانند 
سازوکار موجود را بشناسند و از آنها استفاده کنند. لذا چون 
نمی توانند از سازوکار درستی استفاده کنند از پس حل 
مشکلات بر نمی آیند. چنانکه مشکلات امروز آنقدر سنگین 
است که درک آن هم مساله است. به نظر می رسد که هنوز  
دولت عملکرد چندان موفقی نداشته اند. چیزی که از ابتدا نیز 
به آن اشاره داشتیم این بود که کار در دستگاه اجرایی و دولت 
با کار در قوه قضائیه به جهت ماهوی کاملا متفاوت است. امروز 
آقای رئیسی رئیس هیأت دولت است که اجرائیات کشور را بر 
عهده دارند و باید با برنامه ریزی درست و استفاده بجا از منابع 
و زمان شرایط کشور را در حوزه های مختلف بهبود ببخشند. 
در حالی که در دولت فعلی چنین رویکرد و عملکردی چندان 

متصور نیست. 
 بعضا انتقاداتی در خصوص عملکرد برخی وزرا یا 
مدیران دولتی صورت می گیرد که حتی در خصوص 
برخی مجلس نیز به دنبال سوال و استیضاح هستند؛ از 
دیدگاه شما مجموعه دولت باید چه رویکردی نسبت 

به این مساله داشته باشند؟
من خودم هم با این مساله موافقم چرا که برخی از مدیران 
و وزرا سابقه اجرایی   ندارند و برخی از وزرا اولین تجربه 
کار اجرایی خود را سپری می کنند. هر چند که تشخیص 
رئیس جمهور این است که برای رسیدگی به روند امور به 
استان ها سفر کنند و فکر می کنند که رو در رو شدن با مردم و 
دیدن مردم در استان ها کافی است. در حالی که اصلا اینگونه 
نیست و آقای رئیسی باید در مرکز؛ هیأت دولت را مدیریت 
کند و برنامه داشته باشد و با برنامه جلو برود. از ابتدا نیز به این 
مساله اشاره داشتیم که دولت برنامه ندارد و چون برنامه ندارد 
بنابر این قطعا در ادامه روند کار با اشکال مواجه خواهد شد. 
مقام معظم رهبری در دیدار اخیری که با مسئولان داشتند 
فرمودند شما باید حرف ها را بشنوید و استفاده کنید. خب 
دولت باید حرف  های نخبگان، منتقدان و دلسوزان و مجلس را 

بشنود برای این مساله وقت کافی اختصاص دهد. 
 اینکه اشاره کردید دولت سیزدهم بیشتر ناظر 
بر برنامه اجرایی است یا منظور شما برنامه بلند مدت 

پنج ساله در چشم انداز بیست ساله است؟
آنچه مورد اشاره من بود برنامه پنج ساله توسعه است که 
اخیرا مقام معظم رهبری نیز فرمودند که برنامه هفتم قرار بود 
که سال گذشته تهیه و امسال اجرایی شود. یعنی برنامه ششم 
تمام شد و اکنون امسال نه برنامه هفتمی داریم و نه خود 
دولت برنامه ای دارد. یعنی یک سال بی برنامه و دولت بی برنامه 
داریم. لذا طبیعی و اظهر من الشمس است که اینگونه ما از 
عهده حل هیچ مشکلی برنمی آییم. ممکن است برخی مسائل 
با دستور و فرمان حل شود یا وقتی برنامه دارید و احساس 
می کنید که این برنامه باید زودتر اجرا شود دستور فوری 
بدهید یا کمیته ای برای آن بگذارید اما زمانی که برنامه ای 
ندارید تمامی دستورات و فرمان ها نیز جزیره ای خواهد بود. 
چرا که نه منابع تعریف شده و نه در بودجه دیده شده است. 
لذا هیچ پشتوانه عملیاتی و سازو کار اجرایی برای آن پیش 
بینی نشده است. این است که امروز کار را مشکل کرده است. 
از طرف دیگر دولت تا کنون به سیاست های اصل ۴۴ که مورد 
تاکید مقام معظم رهبری است اشاره ای نداشته است. الان 
در شرایطی قرار داریم که از نظر استاندارد بین المللی نیز در 

پایینی سطح هستیم. 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: ظاهرا ماجرای فردوسی پور و 
صداوسیما پایانی ندارد. هر از چندگاهی شنیده می شود که مجری 
محبوب در مسیر بازگشت به صداوسیماست اما این اتفاق رخ نمی دهد. 
عادل فردوسی پور با برنامه نود در شبکه سه مطرح شد و البته در کنار 
آن بازی های حساس داخلی و خارجی را هم گزارش می کرد با این 
حال دوستان نزدیک عادل خوب می دانند که برنامه نود برای او حکم 
فرزندش را دارد و نسبت به آن بسیار حساس است. به طور حتم اگر 
قرار باشد او روزی به شبکه ۳ برگردد، حتماً با این برنامه برمی گردد 
نه به عنوان یک گزارشگر مسابقات داخلی و خارجی. چندی پیش و 
در پی اذعان رئیس جدید سازمان صدا و سیما مبنی بر اینکه عادل 
فردوسی پور برای بازگشت به تلویزیون هیچ مشکلی ندارد رسانه ها 
خبر دادند که مجری برنامه نود به سرعت به شبکه۳ بر می گردد و 
برنامه خود را به روی آنتن خواهد بود. در صورتی که انجام این کار 
موازی کاری خواهد بود و اگر روزی زمینه بازگشت عادل فردوسی پور 
به شبکه سه مهیا شود او باید برنامه جدیدی را تدوین و طراحی کند. 
بعد از اینکه سازمان صدا و سیما تصمیم گرفت برنامه نود به روی 
آنتن نرود برنامه فوتبال برتر جایگزین برنامه ۹۰ شد و یکی دو فصلی 
است به جای برنامه نود بازی های لیگ برتر را با اجرای میثاقی تحلیل 
می کند و شبکه۳ دیگر نیاز به اجرای برنامه جدیدی در این بخش 

نمی بیند. از همه مهمتر اینکه برنامه شب های فوتبال هم در شبکه 
ورزش بازی های لیگ برتر را تجزیه و تحلیل می کند. 

باز هم امید به بازگشت عادل
پیش از این یعنی در اول آذر رسانه ها نوشتند که جبلی، رئیس 
جدید صداو سیما بعد از قبول این پست اعلام کرد مشکلی برای 
بازگشت عادل فردوسی پور به آنتن تلویزیون ندارند. بعد از این 
اظهارنظر اکثر رسانه ها گمانه زنی کردند و نوشتند عادل در آستانه 
بازگشت به شبکه سه قرار دارد و به زودی کارش را آغاز می کند. در 
این مدت اما اتفاقی رخ نداد. جبلی وقتی دوباره با این سوال روبه رو 
شد که آیا فردوسی پور بازمی گردد، جواب داد: »در مورد بازگشت 
چهره هایی همچون عادل فردوسی پور به آنتن رسانه ملی هم پاسخ 
همان است که از قبل اعلام کرده ام.« آنطور که مسئولان صداوسیما 
می گویند عادل فردوسی پور مشکلی برای گزارشگری در صداوسیما 
ندارد اما برای بازگشتش شرط هایی دارد. این روزها دوباره زمزمه 
بازگشت عادل فردوسی پور به رسانه ملی شنیده می شود و حتی 
مورد استقبال مدیران صداسیما قرار گرفته است اما به نظر می رسد 
مجری برنامه ۹۰ خودش علاقه ای برای بازگشت ندارد و در صورتی 
برمی گردد که شرط هایش عملی شوند. عادل فردوسی پور می تواند 
به عنوان گزارشگر در صدا و سیما فعالیت داشته باشد اما خودش 

نمی خواهد گزارشگری کند! او شرط گزارشگری اش در صدا و سیما 
را پس گرفتن برنامه ۹۰ و تعطیل شدن برنامه فوتبال برتر عنوان 
کرده است. از سوی دیگر محمد سرافراز، رئیس اسبق صداوسیما 
پیش ازاین گفته بود : در دوره ما فشار برای تعطیلی برنامه ۹۰ بود، 
منتها مجموعه تصمیمات این بود که این کار انجام نشود. اما به نظرم 
در دوره بعد خواستند مدیر مجموعه شبکه ۳ خودش را نشان دهد و 

او هم کمک کرده که این برنامه تعطیل شود. 
 مخالف اصلی حضور فردوسی پور در صداوسیما

ظاهرا مخالف اصلی حضور فردوسی پور در صداوسیما علی فروغی 
مدیر شبکه ۳ بود فروغی در یک گفت وگو درباره عدم حضور عادل 
فردوسی پور گفت: نه محبوبیت ایشان برای ما پنهان بود و نه تخصص 
ایشان. اما وقتی می بینید یک دروازه بان دارد در یک خط دیگر حرکت 
می کند، باید شخص دیگر را درون دروازه بگذارید. در مورد ایشان 
باید بگویم که کار داشت از مدار خارج می شد. بقیه هم داشتند نگاه 
می کردند و با این روش صدا و سیما داشت از هم می پاشید. فروغی 
ادامه داد: ناگزیر بودیم که این تصمیم را بگیرم و راه هم برای ایشان 
باز است و به شما بگویم ایشان دارد مظلوم نمایی می کند. ایشان 
کارمند رسمی صدا و سیماست و در همین یک سال اخیر یک میلیارد 
از مطالبات ایشان را پرداخت کردیم، با امضای بنده به ایشان ترفیع 
شغلی دادیم، شبکه ورزش زیرنظر شبکه سه است و ایشان رقم زیادی 
بابت برنامه فوتبال ۱۲۰ دریافت کرد. به ایشان پیشنهاد دادیم بیاید 
گزارش کند، اما خودش قبول نکرد. برخلاف این مظلوم نمایی ها و 
در همان دوره ای که بحث مهاجرت شده بود، ایشان به صورت دستی 

درخواست فوتبال ۱۲۰ را به ما داد. 

مشکلات کشور با مرور گذشته و متهم کردن یکدیگر به 
کوتاهی حل نمی شوند. دیروز یک فعال سیاسی گفت: باید به 
برخی مسئولان گفت اگر قرار نیست خودتان به گفته هایتان 
عمل کنید و امکانش را ندارید چطور از جامعه انتظار دارید به آن 
عمل کند؟ شما هنگامی که نمی توانید خانواده تان را قانع کنید تا 
به آن چیزی که گفتید عمل کنند چگونه انتظار دارید افراد دورتر 
با آنچه که شما می گویید خودشان را هماهنگ کنند؟ مصطفی 
درایتی درباره اظهارات رئیس جمهور و رئیس مجلس مبنی بر 
این که مسبب گرانی های اخیر مشکلات دولت قبل است و اینکه 
آیا مردم چنین چیزی را می پذیرند، گفت: این که مردم امروز 
می پذیرند مشکلات بر گردن دولت قبل است یا نه، راهکارش 
همان پیشنهاد آقای رئیسی در انتخابات است و انجام آن کار 
سختی نیست، ایشان گفتند روسای جمهور بیایند با یکدیگر 
مناظره کنند، آن وقت مشخص می شود چه مقدار از مشکلات بر 
عهده دولت روحانی و چه مقدار بر عهده دولت قبل است. امروز 
برای مردم این سخنان خیلی پذیرفته نیست، زیرا این دولت 

حدود 8 ماه است که مستقر شده است.

      

وضعیت اقتصادی 
۱۴۰۱ خیلی بدتر از 
سال قبل خواهد شد

روحانی و رئیسی  خود را 
در معرض افکار عمومی 

قرار دهند

 روایت عارف 
 از شعارهای 

مجلس یازدهم 

دولت حسن روحانی در سه ماه آخر دوران کاری اش، با 
بی سابقه ترین انتقادات اصولگرایان مواجه شده بود، به طوری که 
همین اصولگرایان در خرداد ۱۴۰۰ با رمز »بانیان وضع موجود« 
این باور را در دل بسیاری از مردم ایجاد کردند که اگر ما در راس 
کار قرار بگیریم، اوضاع به مراتب بهتر از گذشته خواهد شد، چون 
ریشه مشکلات مملکت، داخلی است و نه خارجی. نماینده تبریز 
گفت: راه اداره کشور به این سادگی که دولت فکر می کند، نیست. 
مثلًا آقای رئیسی گفت هر سال یک میلیون مسکن می سازیم، 
ولی هنوز اسم نویسی یک میلیون واحد مسکونی در سال هم انجام 
نشده است، چه برسد به بقیه ماجرا. او می گوید: در سال جاری، 
وضعیت اقتصادی و اجتماعی کشور خیلی بدتر از سال قبل 
خواهد شد. مسعود پزشکیان افزود: کار ها باید چارچوب داشته 
باشد. وحدت، انسجام، مشارکت و شایسته سالاری، شعار های 
زیبایی هستند که اگر به واقعیت تبدیل شوند، کشور این همه 
چالش به خود نخواهد دید. با نگاه جناحی و حزبی، حل مشکل به 
سادگی حرف هایی که زده می شود، نیست. راه اداره کشور به این 

سادگی که دولت فکر می کند، نیست.

عملکرد مجلس یازدهم آنچنانکه کارشناسان معتقدند مورد 
رضایت مردم نبوده است. دیروز رئیس فراکسیون امید در مجلس 
دهم، در ارزیابی اینکه مجلس یازدهم یک دست اصولگرا تا چه 
اندازه می تواند، دولت سیزدهم را پاسخگو کند؟ گفت: مجلس قبل 
از اینکه بخواهد دولت را پاسخگو کند باید خودش را پاسخگو کند. 
اولویت های کشور مشخص است، چه در چارچوب اسناد بالادستی 
مثل سیاست های کلی و سند چشم انداز، چه در چارچوب قوانین 
رایج. لذا با توجه به اینکه در نیمه دوم عمر مجلس هستیم، بهترین 
فرصت است که مجلس عملکرد خودش را ارزیابی کند که چقدر 
به راهبردها و اولویت ها پرداخته و چه اندازه برخوردهای شعاری 
داشته است. محمدرضا عارف افزود: متأسفانه این مجلس بیش از 
همه مجالس برخوردهای شعاری دارد؛ نمونه اش هم در تذکرها 
و سؤال هایی که از وزرا می شود، می توان پیدا کرد. برخوردهای 
شعاری و سطحی و طرح هایی که داده می شود هیچ کدام عمق 
کارشناسی لازم را ندارند، حتی بعضاً درمرکز پژوهش های مجلس 
کنار گذاشته می شوند و اگر این مجلس با این روند ادامه پیدا کند، 

مطمئن هستم که کارنامه  قابل قبولی نخواهد داشت. 

افشای خبر سفر خانواده قالیباف به ترکیه کار پایداری ها بود؟

 تله سيسمونی
  ٥ هفته مانده 

 به انتخابات 
هيات رئيسه مجلس

قالیباف واکنشی نشان نداده وسکوت کرد

 حواشی صداوسیما پایان ندارد

شرط فردوسی پور برای بازگشت به تلویزیون


